
Iz naše organizacije. 
Kranjnko. 

Društvo učiteljev in šolskih prijate
ljev logaškega okraja. V četrtek, dne 
23. maja, je zborovalo Društvo učiteljev 
in šolskih prijateljev logaškega okraja na 
Rakeku. Občni zbor bi se imel vršiti v 
lepem Škocjanu, toda Jupiter pluvius nam 
je preprečil prijeten izlet. Zaradi slabega 
vremena lilo je namreč neprestano kot 
iz škafa — je bila tudi udeležba precej 
pičla. Predsednik društva tov. L. Punčuh 
je otvoril zborovanje ter konstatiral. da 
šteje društvo pravih 46 članov, dva 
častna in več podpornih članov. 15 tova
rišev in tovarišic je nekako brez barve. 
Ne vemo. nočejo li zaradi ošabnosti ali 
stanovske mlačnosti v naše društvo. Z 
veseljem smo vzeli to poročilo na znanje 
s sladko zavestjo, da Slomškarija v našem 
okraju še nima Bog ve kako trdnih tal. 
Spominjal se je tov. predsednik v svojem 
govoru tudi umrlega podpornega člana ve
leposestnika g. Iv. Grudna iz Jel. Vrha 
ter tov. Martina Tratnika iz Idrije. 

Iz blagajniškega poročila posamezno, 
da ima društvo letošnjega preostanka K 
180.09. Glede premembe Zavezinih pravil 
se je vnela živahna debata, po kateri so 
bile sprejete sledeče resolucije, ki naj bi 
jih delegati zagovarjali pri prihodnji skup
ščini Zaveze. 

1. Delegatom k skupščini Zaveze naj 
se plačuje samo voznina za III. razred 
železnice brez vsake dnevnine. 

2. Pri Zavezi naj se strogo delita go
spodarska in organizatorska straa delo
vanja. 

3. Okrepi naj se bolj naša krajevna 
organizacija, po kateri se prihaja laglje v 
stik z ljudstvom; za to naj se ne sili pre
več vse osredotočevati v Ljubljani. 

4. Stalnega tajništva naj se ne usta
novi, ker bi bilo predrago in težko izved
ljivo. 

Vršile so se na to volitve v odbor. V 
odbor so bili izvoljeni sledeči tovariši, 



oziroma tovarišice: tov. Leopold Punčuh i 
iz Logatca, tov. Miha Kabaj iz Begunj, 
tov. Božidar Schuller iz Rakeka, tov. Mir
ko Fegic iz Planine, tov. Marica Modic 
iz Cerknice. 

Delegatom glavne skupščine Zaveze 
so bili izvoljeni gdč. Marica Modic iz Cer
knice. Franja Kavčič iz Logatca, ter tov. 
Leopold Punčuh iz Gor. Logatca in Mirko 
Fegic iz Planine. 

Glede zastopnikov učiteljstva v okr. 
šolski svet se je na splošno željo določilo, 
da volimo tov. L. Punčuha iz Gor. Lo
gatca ter tov. Petra Repiča iz Unca. Uči
teljstvo naj razvije živahno agitacijo, da 
ta dva pri volitvah gotovo prodereta. To
variš Schuller se je zastopnikoma prav 
toplo zahvalil za njihovo neumorno delo, 
ter ju prosil, naj tudi vbodoče vse sile 
zastavita, da branita pravice in koristi uči
teljstva. Sklenilo se je tudi. da se plačuje 
za občni zbor samo skupni voz iz Idrije 
do Logatca ter iz Starega trga do Rakeka. 
Ker je bil s tem dnevni red izčrpan, je 
predsednik zaključil občni zbor. Napred
nemu učiteljstvu logaškega okraja bi pri
poročali, naj bi se malo tesneje oklenili 
našega društva. Le malo več stanovske 
zavesti je treba v naše vrste. Vsak tova
riš in tovarjšica naj bi si štela v svojo 
sveto dolžnost, se udeleževati društvenih 
zborovanj. Ni dovolj, da društvo gmotno 
podpiramo, s tem, da smo njega člani, 
marveč treba ga je tudi moralno podpi
rati. Posnemajmo sosede! 

Občni zbor Sežanskega učiteljskega 
društva na Repentabru. 23. dan t. m. ni bil 
nič kaj ugoden temu zborovanju. Dopol
dne dež, ki je nekoliko namočil žejno že
mljico, popoldne nekaj časa solnice. a ves 
obzor v grozečih temnih oblakih. Ravno
tako je bilo v moji duši! Srce se mi je 
krčilo ob prihodu na Repentabor. Kaj Vas 
je dragi tovariši in cenjene mi gospice 
tovarišice, zadržalo doma? Res je vreme 
marsikoga zadržalo, toda pravi stanovski 
ponos, izrazita kolegijalnost, ne poznata 
izlepa takih ovir. Tako smo bili zopet le 
običajni skupaj. Nekaj gospic, ki nam stoje 
zvesto ob strani v tem tako trdem boju za 
mrve kruha. g. nadzornik in peščica tova
rišev, to je bil občni zbor. 

Posebno je bodla v oči abstinenca iz 
več bližnjih krajev. Kaj pomeni to? 

Če primerjam to dejstvo z dejstvom, 
da imamo v okraju celo take elemente, 
ki niti ne marajo biti člani društva, po
tem morem le z žalostjo reči: 

Naša organizacija je bolna; boleha 
na neki notranji bolezni, ki ji ni dozdaj leka. 
Zato bi bilo v interesu našem kakor nje 
same, da se bolj zanimamo zanjo, da se 
shajamo in si povemo v brk. kar nam 
teži srce. Zgled naj nam bodo organizi
rani delavci. \ razne uradniške korpora
cije. Tam je disciplina, tam je enotnost, 
Tudi pri nas mora priti do tega. 

Osebnosti proč, to ni dostojno zs 
nas! Če pa ne moremo izhajati nikakoi 
več drug z drugim, tedaj pa pojdimo rajše 
danes narazen kakor jutri. Tako olajšamc 
nasprotnikom delo. Posamezne bo lepe 
pohrustal kakor za zabavo, a iz vse! 
kotov slovenske zemlje bo donel klic: 

Prokleti smo, ker nismo znali podre 
jati osebnih interesov skupnosti, skup
nemu smotru, za katerega se borimo š< 
vedno! 

Da me pa, tov. urednik, ne okrcati 
zaradi tega moje dolgoveznosti preha 
jam k zborovanju samemu! 

Tov. predsednik nas je pozdravil : 
res lepim, idealno nadahnjenim govorom 
Bile so njegove besede res balzam za ra 
njeno stanovsko čast, toda kako malo si 
na mestu, v danih razmerah. Predragi Jo 
sipe! Pusti ideale in ožigosaj o drugi pri 
liki brezobzirno žalostni pojav malomar 
nosti napram društvu, ki se pojavlja me< 
nami ter nam grozi razbiti edinost pi 
geslu: Divide et impera! 

Tajnik in blagajnik sta nato podal; 
letni poročili, iz katerih je razvidno, da r 
bilo delovanje društva ravno preživahne 
saj se je gibalo v tiru prejšnjih let. tod 
spali nismo, in ta zavest nas mora navda 
jati z upom na boljše čase. Iz blagajniko 
vega poročila smo spoznali, da smo gmo 
tno na boljšem kakor več let dozdaj. 

Nato nam je referiral naš France 
marljivi tajnik, o temi: 

»Naš položaj in nastop«. 
Dokazal nam je eklatantno, da srn 

res pravi moderni berači. Z dohodki n 
moremo živeti, a umreti tudi ne, tako vi 
simo nekje med tema antipodoma in n 
vemo. kje ven. 

Predlagal je več resolucij in nam hc 
tel podati novih deset zapovedi za ži\ 
ljenje, toda dobil ni posebno hvaležni 
poslušalcev in poslušalk, ker so man 
kali tisti, kateri bi si jih za potrebo m 
pisali na vrata, da bi jih ob vsakem pr 
hodu in odhodu spominjale, da smo trpin 
ki jim je nujno potrebna krepka stano\ 
ska organizacija, neN pa anahronistinč 
društvo, ki le životari. 

V debato so posegli mnogi in se 
sklenilo zahvaliti se c. kr. okr. šol. svel 
za nnriplienn draffinisko doklado DOrOČl 

nim obenem s prošnjo, da se nas i letos 
usliši. a tudi samcev in samic ne prezre 
pri tem. 

Malo je sicer umesten honorar pn 
tem, toda človek je že tak, da se mnogo
krat najlepše smeje lastni revi in težavi. 
Tako je v tem slučaju. 

Stari odbor je bil per aclamationem 
vnovič izvoljea 

K Zavezinemu zborovanju pojdejo 
trije Tonetje, ki so se sami javili. To so 
A. Berginec, ravnatelj v Sežani. A. Mer
vič. nadučitelj. v Povirju in A. Basa uči
telj voditelj v Kazljah. Boljše je tako ka
kor pa voliti več delegatov, ki ne gredo 
potem nikamor. 

Zatem smo se še marsikaj pogovo
rili, kar smo že dolgo storili. Nikomur se 
ni mudilo h kosilu. 

Slednjič smo vendar zadovoljili tudi 
želodce. Na čast krčmarju — na »Poklo
nu« pravijo menda krčmi — moram reči, 
da na* je za malo denarce prav dobro 
postregel. Mož je vreden, da se vsak mi
moidoči oglasi pri njem. 

Pri kosilu smo se precej zamotili in 
ni mi bilo žal. Bili smo v majhnem šte
vilu, a čutili smo se res domače. Marsi
katero smo izrekli in odhajali sveži, okre
pčani naproti novim bojem vsak na svojo 
stran. 

Blagajnik nas ni nadlegoval prav nic 
tako je ostala marsikatera krona v žepu, 
da poroma drugič v društveno blagajnico. 

Sklepam s srčno željo, da se vidimo 
pri prihodnjem zborovanju v prav veli
kem številu, oda bomo ena duša — eno 
telo, enotna, krepka vojska bojevnikov za 
svoja prava! Eden. 

Učiteljsko društvo za kranjski šolski 
okraj ima svoj redni občni zbor dne 13. 
junija t. 1. dopoldne ob 10. uri v Selcah 
nad Škofjo Loko. 

Dnevni red je: 
1. Pozdrav predsednika, tajnikovo in 

blagajnikovo poročilo. 
2. Volitev delegatov za letošnjo skup

ščino »Zaveze«. 
3. Volitev odbora in pregledovalcev 

računov. 
4. Razgovor o kandidatih — zastop

nikih učiteljstva v okrajnem šol. svetu. 
5. Slučajnosti. 
6. a) »Pouk slaboumnih«, predava to

variš Peter Jocif iz Cerkelj. 
b) »Vzgoja čuvstva in volje«, preda

va g. M. Pirnat. c. kr. gimn. profesor. 
Kdor se udeleži zborovanja, naj pri

glasi svojo udeležbo tajniku V. Rusu naj
kasneje do 6. junija, da se pravočasno 
preskrbe vozovi in opoldansko kosilo. 
Odhod iz Kranja je točno ob 7. uri zjutraj. 
Kdor se pa ne pelje z vozom, naj se zglasi 
k skupnemu kosilu direktno pri tov. Josi
pu Jegliču, nadučitelju v Selcah. Zboro
vanje se vrši ob vsakem vremenu! Lepe 
udeležbe pričakuje z gotovostjo odbor. 

Štajersko 
Zveza sloven. učiteljev In učiteljic na 

Štajerskem. Od treh društev nam še niso 
naznanjeni delegati na zborovanje v Ptuj, 
več društev pa še ni vposlalo vsaj števila 
članov. Prosimo, storite to takoj! Še en
krat opozarjamo tudi. da pošljete nemu
doma poročila glede »Zep. koledarčka« 
tovarišu Gnusu. Vodstvo. 

Brežiškosevniško učiteljsko društvo 
je zborovalo 16. t. m. v Brežicah. Ude
ležba: 37%. Sprejeli so se naslednji pred
logi delavnega socialnega odseka: 

1. Štajerska Zveza naj ukrene vse 
potrebno, da se bo gojil med učiteljstvom 
in gojenci ter gojenkami učiteljišč v Ma
riboru čim ožji stik. Nadalje skrbi, da 

■ dobe gojenci in gojenke 4. leta »Učitelj
skega Tovariša« brezplačno. 

2. Brežiškosevniško učiteljsko dru
štvo smatra stalno nameščenje okrajnih 
šolskih nadzornikov skrajno škodljivim 
modernonaprednemu razvoju ljudskega 
šolstva, ter naproša Zvezo in Zavezo, 
naj postavita to točko na dnevni red 

, svojih letošnjih občnih zborov. Opozorijo 
i se naj nadalje napredni deželni poslanci 
• avstrijskih jugoslovanskih dežel na to
• zadevno debato in odklonitev vladne 
• predloge v moravskem deželnem zboru. 

3. Društvo prosi Zavezo, da preo
, snuje »Učiteljskega Tovariša« tako, da bc 

glede cene. oblike in izhajanja sličen ča
sopisu »Padagogische Zeitschrift«. Priob

> čujejo se naj samo stanovski in šolsko
i politični članki, ki naj se po možnost 
 honorirajo. Zaveza naj skrbi za dobre 
; dopisnike. Društvena članarina se na 

zviša toliko, da bo dobival vsak član lisi 
 brezplačno. 

4. Ker še Slovenci dosedaj nimamc 
i enotnega pravopisa, kar se posebno pr 
 pouku v ljudski šoli neprijetno občuti. j< 
 nujno želeti, da se reši končno to vpra
 sanje merodajnim potom. Zato prosi dru 
' štvo Zavezo, naj blagovoli stopiti v stil 
 s »Slovensko Matico«, ki naj stori vsi 
) potrebne korake, da dobimo čimprej eno 

ten pravopis za slovenske šole. 
e 5. Ker PO novem brambnem zakoni 
n odpadejo za učiteljstvo ugodnosti § 32 
 sedanje vojne postave se naproša Zvez; 

naj posreduje na merodajnih mestih, da 
se bo ljudskošolskemu učiteljstvu štelo 
prostovoljno vojaško leto v službeno 
dobo. 

Delegatom za Zavezino zborovanje 
sta bila izvoljena tovariša Knapič in Ris
mal. odposlanci k Zavezi so pa tokrat 
tovariši Čurnej. Knapič Janko. Knapič 
Ljudmila. Rismal in Voglar. 

Aktualni in dobro zamišljeni sta bih 
predavanji »Vpliv šole na vzgojo volje« 
ter »Pokorščina in prostost v šoli« tova
rišice Scheligojeve in tovariša Rismala. 
Več takih referatov! 

Prihodnje zborovanje je 7. julija na 
Vidmu. 

Ormoško učiteljsko društvo je zbo
rovalo 2. majnika v Ormožu ob navzoč
nosti 22 članov. Društvu je nanovo pri
stopila tovarišica Antonija Reboljeva, 
učiteljica na Runču. Svoj pristop pa sta 
tudi prijavili tovarišici Hergova in Šala
munova. obe pri Sv. Tomažu. 

Predsednik tov. Rajšp pozdravi vse 
navzoče prav iskreno. Čestita tovarišici 
Lebarjevi k izpitu učne usposobljenosti 
ter tov. Musku k definitivnemu name
ščenju. 

Zapisnik zadnjega zborovanja jepre
čital tajnik tov. Rosina. 

Rešili so se nekateri dopisi. Društvo 
se izreče solidarno z nemškimi tovariši 
v boju za regulacijo naših plač. ker ni
kakor ne gre. da bi se morda ravno sedaj 
cepilo štajersko učiteljstvo. »Učiteljišč
nemu skladu« v Ljubljani se dovoli 5 K. 

Prišlo je predavanje tov. Košarja, 
ki si je izbral temo: »Razni drobiž iz na
šega življenja«. Na citatih in aforizmih 
je slikal učiteljsko življenje, v nekaterih 
daljših razpravicah pa je naglašal potre
bo intenzivnejšega pouka v kmetijski 
stroki. Šolski vrti so najvažnejši pripo
moček k praktičnemu poučevanju kme
tijstva. Ta točka je zbudila prav živo 
debato. O mnogih točkah pa se je kar 
med predavanjem razvil živahen razgo
vor. Tov. predsednik zahvali predava
telja za res izvrstno predavanje, ki je 
bilo dobro premišljeno in je želo obče 
priznanje. 

Prihodnje zborovanje je združena 2 
izletom v Vuzmetince v znano Štam
parjevo gostilnico. Vrši se v četrtek dne 
4. julija. Povabilo se bo tudi sosedno Lju
tomersko učiteljsko društvo. 

Torej na veselo snidenje pri g. Štam 
parju! —ič. 

Goriško. 
Goriško učiteljsko društvo je zboro 

valo dne 2. maja t. 1. v Gorici v kavarn 
»Central«. Predsednik tov. Križman po 
zdravi zbrano učiteljstvo, osobito pa no 
vo vstopivše tovarišice z željo, da bi si 
trdno oklenile učiteljske organizacije. — 
Naznani tudi, da se je konstituiral dru 
štveni odbor. Vse funkcije ostanejo pr 
starem. 

Tajnik prečita zapisnik zadnjega zbo 
rovanja. ki se ga soglasno odobri. 

Po odobrenem zapisniku priporoči 
predsednik vnovič solidno tvrdko Ivan 
čič & Kurinčič ter upa, da ostanejo go 
spice pri sklepu zadnjega zborovanj 
glede nakupa potrebščin za ženska ročn 
dela in da se ne bodo dale morda begal 
od kakega drugega trgovca v Gorici. 

Tov. Fr. Mermolja je predaval 
učiteljsk. gospodarskem vprašanju. Pri 
poročal je v svojem izbornem in temelji 
tem referatu, naj se ustanovi za Gorišk 
Učiteljsko hranilnico in posojilnico, i 
katere bi se pozneje osnoval sanatorij z 
učiteljstvo. K sklepu referata prečita š 
nekatere točke iz pravil bodoče Učitel; 
ske hranilnice in posojilnice. — V debat 
je poseglo več tovarišev ter se je prišl 
slednjič do zaklučka, naj se prepusti vs 
zadevo deželnemu učiteljskemu društvi 
sestavljena pravila naj se dado v pretre 
odseku okrajnega učiteljskega društv; 
ki naj pregleda pravila, vso akcijo naj p 
izvede deželno učiteljsko društvo. 

V odsek so bili voljeni tovariši: Kr 
. žman Ign., Merljak, Verč, Vižintin in n 

ferent Mermolja. 
Tretja točka dnevnega reda gled 

okrožnice o zadevi strelnih vaj je izpad; 
■ Predsednik priporoča, naj se vsak učite 
1 ravna po okrožnici, naj se podpira 1 

podjetje in naj gredo učitelji ustanoviti 
ljem na roko. 

Pri predlogih se opraviči predsedni 
' da je poslal v imenu društva bolnem 

tovarišu Černetiču, ki je odpuščen 
službe zaradi bolehnosti. in je v največ 

t bedi. v prvo pomoč 10 K. Na to predla^ 
tov. Plesničar. naj se mu da polletno m 

} sečno podporo v znesku 10 K. Sprejet 
Delegatom za glavno skupščino Z; 

! veze v Celju so bili voljeni: gospici Ba 
tova in Pipanova. tovariši: Križman Ii 

■ Zaje. Drovenik. Novak in Rojic. 


